
OCENĚNÍ ZA DLOUHOLETOU ČINNOST PRO KRAJANSKÉ KOMUNITY, ZA PÉČI O ČESKÉ

KULTURNÍ DĚDICTVÍ V ZAHRANIČÍ A ZA BUDOVÁNÍ DOBRÝCH VZTAHŮ MEZI ZAHRANIČNÍMI

ČECHY A ČR, UDĚLENÉ V SENÁTU 22. 9. 2023

VERA DOUŠOVÁ – učitelka, tlumočnice, psycholožka, realizátorka projektů, zaměřených na

integraci sociálně vyloučených skupin, od roku 2012 zakladatelka a ředitelka Potravinové

banky Praha. Hlavně ale neúnavná organizátorka akcí pro krajany. Do krajanských komunit

zajížděla se souborem Camera Chabra s projekty českých lidových písní. V roce 2006

zorganizovala Věra Doušová první krajanský folklorní festival. První ročníky byly přehlídkou

seniorských organizací. Možnost přijet do Prahy byla pro mnoho spolků motivem k tomu, aby

zapojily mládež, a tak se stal festival v dalších letech přehlídkou mládežnických souborů
z Evropy i z Ameriky. Letošní ročník, který začíná dnes, bude už šestnáctý.

JAN KÁRA – od roku 1994 diplomat, věnoval se OSN a mezinárodním organizacím. Na

přelomu století byl zástupcem stálého představitele České republiky při OSN, v letech

2007–2011 byl velvyslancem ve Švédsku a v letech 2015–2019 v Ženevě. Na všech svých

misích intenzivně spolupracoval s krajany. Ve Švédsku se Sdružením svobodných Čechů a

Slováků ve Stockholmu, ve Švýcarsku zejména s Besedou Slovan Ženeva a dalšími

organizacemi. Ve koordinaci s krajany pořádal – často v prostorách ambasády – semináře,

vzpomínkové akce a koncerty. Zasloužil se o propojování vědeckých i jiných kontaktů mezi

Švýcarskem a Českou republikou.

ZDENA KELTOŠOVÁ – na Slovensko se dostala jako dítě s rodiči. Profesí je učitelka, řadu let

vyučovala češtinu děti z českých rodin v Bratislavě. Dlouholetá členka a v určité době
předsedkyně bratislavské pobočky Klubu občanů České republiky. Pro klub zorganizovala

nesčetně setkání, zájezdů, kulturních akcí a koncertů, které sama uváděla. Byla redaktorkou

periodika Kulturní listy. Pravidelně jezdila i na naše krajanské konference. Bohužel zdravotní

stav jí letos už neumožnil přijet.

LUDMILA STÁŇOVÁ – do Británie odešla v roce 1969. Pracovala jako programátorka a

rodinná poradkyně. Její manžel Antonín Stáně je od roku 1992 členem správní rady charity

Velehrad v Londýně, a od roku 2005 jejím předsedou. Ludmila se stala neplacenou tajemnicí

této charity a zároveň její výkonnou ředitelkou. Podílela se na prodeji staré budovy Velehradu

v roce 2012, koupi nového Velehradu v roce 2014 a jeho rekonstrukci. Z její iniciativy byla

přestěhována pozůstalost zakladatele Velehradu – pátera Jana Langa – do Národního archivu

v Praze. V současnosti má Ludmila na starosti veškerý provoz Velehradu, jeho program i

údržbu. Její zásluhou byly obnoveny české mše v Londýně.


